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Spørgsmål 

Ministeren bedes vurdere, hvordan det vil påvirke salget i Danmark, og hvor stor en del 
af salget, der vil komme fra henholdsvis øl-, vin- eller spiritusbaserede alkoholsodavand, 
hvis tillægsafgiften på alkoholsodavand bliver fjernet. 
 
Svar 

Indledningsvis bemærkes, at regeringen, Dansk Folkeparti og Radikale Venstre har ind-
gået en aftale om en række erhvervs- og iværksætterinitiativer, og heri indgår bl.a. en af-
skaffelse af tillægsafgiften. 
 
Hvis afgiften fjernes, skønnes det indenlandske salg af alkoholsodavand med væsentlig 
usikkerhed at stige med ca. 2,7 mio. liter. Heraf udgør ca. 2 mio. liter øget salg af vinbase-
ret alkoholsodavand som følge af hjemvendt grænsehandel og henholdsvis 0,6 mio. liter 
vinbaseret alkoholsodavand og 0,1 mio. liter spiritusbaseret alkoholsodavand som følge af 
et øget forbrug. Set i forhold til danskernes samlede alkoholforbrug, skønnes afskaffelsen 
af tillægsafgiften på alkoholsodavand at øge det samlede alkoholforbrug med ca. 0,1 pct. 
 
Årsagen til, at effekten skønnes at være langt større for vinbaseret alkoholsodavand end 
spiritusbaseret alkoholsodavand, er, dels at der ikke skønnes at være grænsehandel med 
spiritusbaseret alkoholsodavand, da disse er omfattet af en tillægsafgift i Tyskland, og dels 
at den relative prisændring som følge af afskaffelsen af afgiften skønnes at være større for 
de vinbaserede alkoholsodavand, jf. svar på SAU alm. del spørgsmål 61. 
 
Der skønnes ikke at være et nævneværdigt salg eller grænsehandel med ølbaseret alkohol-
sodavand, og det er derfor ikke muligt at skønne over konsekvenserne ved en afskaffelse 
af afgiften på denne type produkter. 


